
كارگردان انيميش�ن فيلش�اه گفت: يك 
دانشجوي خارجي با ديدن فيلشاه گفته بود: 
»چه خوب كه شما بالاخره كاري ساخته ايد 
كه خدا ه�م در يك انيميش�ن باش�د.«

به گزارش »ج��وان« يكصدوبيس��تمين 
برنامه س��ينماروايت كه آغاز فصل ششم 
اين برنامه نيز بود، به نقد و بررسي انيميشن 
س��ينمايي »فيلش��اه« با حض��ور هادي 
محمدي��ان )كارگردان(، حام��د جعفري 
)تهيه كننده(، دكتر سيدبش��ير حسيني 
)منتق��د( و محمدمه��دي ش��يخ صراف 

)مجري-كارشناس( اختصاص داشت. 
در اين نشس��ت هادي محمديان با اشاره 
به نگاه س��ازندگان »فيلشاه« به مخاطب 
غيرايراني ب��ه ذكر خاط��ره اي در ارتباط 
با ي��ك دانش��جوي غيرمس��لمان ايراني 
پرداخت: »يكي از موضوعات جالبي كه ما 
در فضاي مجازي ديديم و خيلي برايمان 
لذتبخش بود، خاطره يكي از دانشجويان 
ايراني س��اكن كانادا بود ك��ه يك همكار 
آفريقايي مس��لمان داشت و وقتي آنونس 
فيلم را به او نشان داد و متوجه شد ايراني ها 
چنين انيميشني را ساخته اند، تعجب كرده 
بود و هم اتاقي ايراني اش به او گفته بود كه 
ما بيش از يك ميليارد مسلمان هستيم و 
بايد براي خودمان انيميشن بسازيم و آن 
دوست خطاب به او گفته بود كه چه خوب 
كه شما بالاخره كاري ساخته ايد كه خدا 

هم در يك انيميشن باشد.«
   اهميت كمپاني ها در توليد انيميشن

در اين برنامه حام��د جعفري، تهيه كننده 
»فيلشاه« با برش��مردن تفاوت  هاي توليد 
آثار انيميش��ن و آثار رئال گف��ت: يكي از 
اصلي ترين تفاوت هاي ميان آثار انيميشن 
و رئال، كمپاني محور بودن آثار انيميشن 
است. يعني براي مثال اگر در همين جمع 
اسمي از انيميشن برده شود، همه بلافاصله 
نام كمپاني هاي بزرگي كه پشت سر توليد 
اين آثار هستند به ذهنشان مي آيد و كمتر 
اس��م افراد در حوزه انيميش��ن شناخته 
شده است. اين يكي از نشانه هاي اهميت 

كمپاني در توليد انيميشن است. ما از سال 
86 كار انيميشن سازي را آغاز كرديم و با 
راه اندازي گروه »هنرپويا« اين راه را ادامه 
داديم و در اين مس��ير به اين جمع بندي 
رسيده  بوديم كه كار سينمايي بلند توليد 
كنيم كه اولين قدم جدي آن »ش��اهزاده 
روم« ب��ود كه در س��ال 94 اكران ش��د و 
تبديل به پرفروش ترين انيميش��ن تاريخ 
سينماي ايران تا آن زمان شد، اما در تلاش 
هستيم كه بتوانيم به عنوان يك كمپاني 
انيميشن سازي در كشور شناخته شويم. 

   يك موفقيت براي »فيلشاه« 
جعف��ري در ادام��ه ب��ا اش��اره ب��ه تأثير 
بازخورده��اي »ش��اهزاده روم« بر روند 
توليد دومين اثر سينمايي هنر پويا يعني 
»فيلش��اه« اظهار كرد: پس از »شاهزاده 
روم« سعي كرديم با توجه به بازخوردهايي 
كه از طيف متنوع مخاطب��ان اثر از جمله 
بچه ها، والدي��ن و كارشناس��ان گرفتيم، 
نواقص را در »فيلشاه« كمتر كنيم و البته 

تأثير خود را هم داش��ت. »شاهزاده  روم« 
نقطه عطفي در تاريخ سينماي ايران است 
كه به انيميشن كشور كمك بسزايي كرده 
اس��ت. به نظر من يك��ي از موفقيت هاي 
مهم هنر پويا، اكران نوروزي »فيلش��اه« 
بود؛ چراكه كس��اني كه ب��ا فرآيند اكران 
در سينماي ايران آشنا باش��ند، از ميزان 
اهمي��ت ب��الاي اك��ران ن��وروزي در آن 
آگاه هس��تند. در اين مس��ير هم سازمان 
سينمايي كه براي اكران يك فيلم كودك 
در اكران نوروزي به ما كم��ك كرد و هم 
اس��تقبال خوب مردم مؤثر ب��ود و فروش 
بي��ش از 8/5 ميليارد توماني »فيلش��اه« 
حاصل اعتماد مردم به برن��د »هنر پويا« 
بوده اس��ت و البته هنوز هم اك��ران ما در 
برخي شهرها ادامه دارد و اين قطعاً زمينه 
تكرار موفقيت را براي ديگر آثار كودك و 

انيميشن فراهم كرده است. 
   »فيلشاه« از سريال تا كتاب نقاشي

رئيس هيئت مديره گ��روه »هنر پويا« در 

ارتباط با س��اير برنامه هاي اكران اين اثر 
گفت: ما از اينجا به بع��د دو موضوع مهم 
را در ارتباط با »فيلشاه« دنبال مي كنيم. 
يكي اكران هاي دانش آموزي براي مدارس 
و ديگري هم توليد محصولات جانبي از اين 
انيميشن است كه تا به امروز فقط نزديك 
به يك ميليون جلد دفت��ر از كاراكترهاي 
مختلف »فيلش��اه« توليد شده و در حال 
توزيع براي فصل ش��هريورماه و آغاز سال 
تحصيلي جديد مدارس است. در كنار اين 
براي »فيلش��اه« كتاب نقاشي و استيكر، 
تِ��م تولد و تمِ جش��ن تكليف و بس��ياري 
محصولات متن��وع ديگر طراحي ش��د تا 
بتوانيم بحث اس��تمرار ارتباط با مخاطب 
را از طريق توليد محصولات جانبي داشته 
باش��يم. در كنار همه اين م��وارد در حال 
پيگيري توليد سريال »فيلشاه« هستيم تا 
بتوانيم اين موضوع را به عنوان يك پكيج 

به مخاطب خود ارائه كنيم.  
جعفري در پايان با اش��اره ب��ه تحقيقات 

بازار و تحليل مخاطبي كه به صورت يك 
طرح علمي به سفارش »هنر پويا« انجام 
ش��ده اس��ت، گفت: براي ما بازخوردها و 
نظرات مخاطبان بس��يار مهم اس��ت. ما 
از يك گ��روه علم��ي در دانش��گاه علامه 
طباطبايي خواس��تيم در ح��وزه تحليل 
مخاطب و اثربخشي تبليغات و پيام فيلم 
و س��اير پارامترها به ما كمك كند كه اين 
طرح انجام شده و با حضور در سينماهاي 
مختلف و مصاحبه با والدين و فرزندان آنها 
در س��ينماهاي مختلف به بازخوردهاي 
جالبي دست يافته ايم كه ان شاءالله در آثار 
بعدي خود از نتايج اين تحقيقات استفاده 

خواهيم كرد. 
   سختي  ساخت فيلم براي كودك

ه��ادي محمديان، كارگردان »فيلش��اه« 
در ادامه اين نشس��ت با بيان اين نكته كه 
پس از ساخت »شاهزاده روم« و دريافت 
بازخوردهاي مخاطبان در گروه محتوايي 
»هنر پويا« تصميم گرفته ش��د كه س��ن 
مخاطبان آثار مجموعه بايد از گروه نوجوان 
و جوان، به گروه ك��ودك و نوجوان تقليل 
يابد، گفت: اجراي اين تصميم خيلي سخت 
بود؛ چراكه قبل از ما تجربه توليد انيميشن 
سينمايي براي گروه كودك و نوجوان در 
داخل كشور وجود نداش��ت. اولويت اول 
ما اين بود كه بچه ها كار را دوست داشته 
باش��ند، به ويژه آن ك��ه مخاطب كودك 
و نوجوان نس��بت به اثر بي رحم اس��ت و 
اگر آن را دوست نداش��ته باشد، در سالن 
سينما نمي نشيند. اين در حالي است كه 
در سينماي بزرگسال نگه داشتن مخاطب 
در س��الن و توانايي فيلمس��از براي اقناع 
مخاطب در جهت تماش��اي فيلم تا انتها 
بسيار راحت تر است. ما مخاطب اين اثر را 
كودكان بالاي شش سال در نظر گرفتيم، 
چراكه اساساً سينما رسانه كودكان كمتر 
از اين سن نيست. اساس��اً ممكن است به 
واسطه شرايط سينما و تاريك شدن سالن 
پيش از آن كه بخواهند با اثر ارتباط برقرار 

كنند، از فضاي سالن بترسند.
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خاطره جالب دانشجوي مسلمان غيرايراني از ديدن »فيلشاه«
در نشست نقد و بررسي »فيلشاه« در سينماروايت مطرح شد

   حسن روانشيد*
يك سرايدار پير و سالخورده مدرسه مي گفت: امروز اگر كسي شما 
را سوار كرد تا به 10 قدم بالاتر يا پايين تر برساند قلباً از او سپاسگزار 
باشيد چون روزگار غريبي است. همه ايثارها در گذشته اي نه چندان 
دور و زمان بمباران شهرها توس��ط اتحاد هفتاد و دو ملت را از ياد 
نبريم كه چگونه در ش��هرها ه��ر آنچه داش��تيم در طبق اخلاص 
مي گذاش��تيم در حالي كه فرزندانمان در جبهه ها نبرد مي كردند 
و شجاعانه به ش��هادت مي رس��يدند. ما همان ملتيم يا فرزندان و 
نوادگان آنها و امروز همچنان در كنار هم زندگي مي كنيم كه به ايثار 
و ازخودگذشتگي يكديگر نيازمنديم. براي نيل به مدينه فاضله و 
بهش��ت برين دنيوي و اخروي پيش نيازها فراوان است و آزمون ها 
روز به  روز سخت تر مي شود. در انقلاب اسلامي سال 57 با پشتوانه 
قيام خرداد 4۲ روسفيد شديم و مجدانه از دستاوردهاي آن حمايت 
كرديم، دفاع مقدس را طي هشت سال با شجاعت و رشادت همراه با 
ازخودگذشتگي و ايثار سپري نموديم، تحريم هاي ظالمانه را در 40 
سال گذشته صبورانه تحمل كرديم اما همچنان سربلند در مقابل 
استكبار ايستاديم تا اين راه ادامه يابد و دنيا از ما درس مردانگي و 
استقامت بياموزد. مظلومان جهان بدانند كه مي توانند از ملتي آزاده 
در اين گوشه كره خاكي عبرت ها گرفته و بدون ترس و واهمه در 
مقابل خودكامگي ها بايستند و ديديم كه فلسطين همچنان پابرجا 
ماند و صهيونيست جهاني را بيش از 70 سال معطل گذاشت تا اجازه 
ندهد گردنكشان تازه اي به تأسي از او در گوشه و كنار عرض اندام 
كنند. همه اين هزينه ها به منظور حفظ حرمت انس��انيت در پناه 
اسلام است كه براي ابناي بش��ر ارزش و احترام فراوان قائل شده و 
مي طلبد تا خود نيز يكديگر را محترم شمارند و خصلت هاي ذاتي 
را ارج نهند. اگرچه كشور ما انگشتر هنر و فرهنگ و اصفهان نگيني 
است از ظرافت بر آن  كه در جهان مي درخشد تا با ارائه صنايع دستي 
خود چشم ها را به اين سو خيره كند اما هنوز هم ارزش اين ثروت 
گرانبها بر مس��ئولان و متوليان ميراث فرهنگي متبادر نشده تا با 
سرمايه هاي فسيلي قياس نمايند! اگرچه صنايع دستي اين شهر 
علاوه بر جنبه مادي، ارزش فرهنگي هم دارد و مي تواند از اين طريق 
هويت اصيل اين ملت را به دنيا انتقال ده��د. صاحبان و مبتكران 
اين صنعت كه اكثراً از قشر متوس��ط جامعه هستند از مكتب هنر 
و صنعت، قناعت را نيز آموخته اند و تمنايي جهت حمايت با طعم 
همدردي از مس��ئولان و مديران ندارند. صبر آنه��ا در اين زمينه 
همچون ايوب پيامبر)ع( است و همواره اينچنين زمزمه مي كنند: 
»صبوري پيشه كن ايوب واران/ مثال لاله ها در زير باران«. جامعه 
هنرهاي بي بديل شهر اصفهان كه از نظر تنوع و تعداد مقام نخست 
صنايع دستي را در جهان دارد به رغم ركود و كسادي بازار و نبودن 
توريست هاي خارجي در سطح بازار اما همچنان مصرانه به كار خود 
ادامه داده و در جست وجوي راهكارهاي تازه اي براي صادرات اين 
اقلام هستند كه اخيراً به پروسه عرضه هنر با هويت واقعي رسيده 
است. از اين سو با برگزاري نمايشگاه بس��ته بندي صنايع دستي و 
ساخت جعبه هايي استاندارد و درخور صنايع ظريفه اين نويد را براي 
اهل هنر به ارمغان آورده اند كه با اجراي اين طرح ديگر كشورهاي 
فرصت طلب نمي توانند هويت ايران را به نام خودش��ان به جهان 
عرضه كنند. آنها آگاهند كه تنها بزرگان علم و هنر اين س��رزمين 
در تيررس مصادره توسط كشورهاي همسايه نيستند بلكه پس  از 
آن نوبت صنايع دستي است كه همچون نقشه هاي فرش به سرقت 
برود تا در كارگاه هاي زيرزميني بافته و به نام فرش ايراني به جهان 
عرضه شود؛ بنابراين طرح ابداعي جامعه صنايع دستي اصفهان گامي 
بلند به سوي حذف سرقت هاي هنري است كه نيازمند حمايت و 
پشتيباني بي چون  و چراي سازمان ميراث فرهنگي و گردشگري 
و صنايع دستي است تا وزارت »صمت« را منهاي اندكي از عوامل 

نفوذي با خود همسو سازد!
*روزنامه نگار پيشكسوت

شبکه هايي با محصولات کم تنوع

تلويزيون در محاصره سريال هاي تکراري
اين روزها مخاطبان تلويزيون شاهد پخش سريال هاي تكراري از 
شبكه هايي هستند كه مأموريت آنها پخش مجموعه هاي قديمي 
نيست و اين وظيفه را قرار بود ش�بكه »آي فيلم« انجام دهد. 
جام جهاني فوتبال ۲018 روسيه هم تمام شد و مخاطبان انتظار 
داش��تند آنتن تلويزيون با چند س��ريال متنوع پر شود تا شب ها 
برنامه اي براي تماشا داشته باشند ولي شبكه هاي مختلف سيما 
اين روزها به جدولي براي پخش س��ريال هاي تك��راري ايراني و 
خارجي تبديل شده اند، آن هم در حالي كه قرار بود شبكه  آي فيلم 

براي پخش سريال هاي تكراري در نظر گرفته شود. 
در حال حاضر هر شبكه باكسي جدا براي بازپخش آثار تكراري و 
تأميني دارد ولي شبكه پنج سيما اين روزها نه تنها هيچ سريال 
جديدي پخش نمي كند بلكه كنداكتور اصلي خود را به بازپخش 
سريال »در جست وجوي آرامش« به كارگرداني سعيد سلطاني 
اختصاص داده است كه درست يك سال پيش با پخشي نامناسب 
روي آنتن همين شبكه رفت. اين سريال در سال 95 كليد خورد و 
سال 96 روي آنتن رفت و حالا با چندين ماه فاصله از پخش اوليه، 
دوباره روي آنتن رفته اس��ت.  به تازگي در شبكه سه سريال هاي 
»درحاشيه« كاري از مهران مديري و »سارق روح« به كارگرداني 
احمد معظمي پخش شد كه البته »در حاشيه« پيش از اين هم 
بازپخش داشته است و »سارق روح« براي ديده شدن بهتر ابتدا 
روي آنتن شبكه پنج رفت و بعد هم راهي شبكه سه شد. در كنار 
اينها »بهترين نقش زندگي« ميني س��ريال جديدي اس��ت كه 
اين شب ها از شبكه سه پخش مي ش��ود.  بازپخش سريال ها در 
شبكه هاي سيما روندي تكراري است كه هويت و دليل راه اندازي 
شبكه هايي مثل  آي فيلم را زير سؤال مي برد؛ چراكه اگر قرار است 
همه شبكه ها باكس��ي براي پخش س��ريال هاي تكراري داشته 
باشند، دليلي براي تأسيس و نگهداري شبكه هاي جداگانه و صرف 
هزينه هاي زياد نيست، آن هم در شرايطي كه تلويزيون از بي پولي 
گلايه مند است و دعواهاي حضور اسپانسرها و حاشيه هاي زياد 

آن نيز ناشي از همين كمبود بودجه است.

عرضه هنر با هويت واقعي

88498436سرويس فرهنگي

 وعده وام سازمان سينمايي 
براي توليد فيلم كودك در كانون 
معاون وزير فرهنگ و ارش�اد اسلامي و رئيس 
سازمان سينمايي و سمعي، بصري و مديرعامل 
كانون پ�رورش فكري ك�ودكان و نوجوانان در 
نشستي مشترك راه هاي گسترش همكاري ها در 
حوزه سينماي كودك و نوجوان را بررسي كردند. 
»حمايت از توليد فيلم و محصولات سينمايي«، 
»تجهيز و بهره برداري از س��ينماهاي كانون« و 
»همكاري در برگزاري جشنواره هاي سينمايي« 
س��ه محور اصلي گفت وگوه��اي محمدمهدي 
حيدريان، معاون وزير فرهنگ و ارش��اد اسلامي 
و فاضل نظ��ري مديرعام��ل كانون را تش��كيل 
مي داد.  حيدريان در اين زمينه از كانون به عنوان 
يك مأمن و مرجع براي خانواده ه��ا و بچه ها در 
حوزه هاي كودك و نوجوان ياد كرد كه به كسي 
تعلق ندارد، بلكه متعلق به همه مردم ايران است 
و در عين حال از حمايت وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامي از احيا و بازسازي جايگاه و موقعيت كانون 

به ويژه در عرصه هاي سينمايي خبر داد.  
وي گفت: توسعه كانون در اين حوزه ها، تعميق، 
 پيداك��ردن و حرفه اي ش��دن فعاليت ها و حفظ 
جايگاه و منزلت كانون هدف و خواسته ماست و در 
اين راه هر كمكي كه از دستمان بربيايد از آن دريغ 
نخواهيم كرد.  رئيس سازمان سينمايي و سمعي، 
بصري با اشاره به اينكه نقطه اصلي ورود سينماي 
ايران به جشنواره هاي بين المللي، سينماي كودك 
بوده اس��ت، تصريح كرد: اگر بخواهيم در عرصه 
بين المللي حرفي براي گفتن داش��ته باش��يم و 
در همه جاي جهان حرف م��ان را بفهمند بايد به 
آماده س��ازي بين المللي و نگارش فيلمنامه هاي 
مناس��ب در اين زمينه به عنوان بخشي از مراحل 

توليد فيلم توجه كنيم.  
حيدريان همچنين گف��ت: اگر كان��ون با دقت و 
پرش��تاب وارد حوزه توليد فيلم ش��ود، س��ازمان 
سينمايي چه به صورت مشاركت و حتي كمك هاي 

بلاعوض آمادگي دارد از كانون حمايت كند.

اصلاحيه يك گزارش 
در مطل��ب دريافت��ي كه ب��ا تلخي��ص و اصلاح 
تحت عنوان »رس��انه ملي در تعوي��ق ظهور دور 
مي خورد« روز يك ش��نبه 31 تير م��اه در همين 
صفحه منتشر شد نام نويسنده، علي پاسبان، سهواً 
حذف شده است كه از اين طريق اصلاح مي شود.

   معصومه طاهری
الس��لام  اي بهر عاش��ق سرنوش��ت... عش��ق و 
دلدادگي به ام��ام رضا)ع( ايران��ي و غيرايراني 
نمي شناسد. كافي است مهر امام به دلي بيفتد 
ديگر دل، تاب ماندن در س��ينه را ن��دارد. از هر 
جاي اين كره خاكي كه باش��د به هر ش��يوه اي 
خود را به مش��هد ايران مي رس��اند ت��ا آرامش 
بگيرد. اين مس��ئله را در چند س��الي كه با تازه 
مس��لمانان مصاحبه هاي مختلفي داشته ام به 
خوبي دريافت��ه ام. وقتي پ��اي درددل خيلي از 
تازه مسلمانان مي نشينيم و از امام رضا)ع( سؤال 
مي كنيم به خوبي مي توانيم حس و حالي را كه 
از زيارت امام داش��ته اند، بفهميم؛ اينكه چگونه 
شيداي امام رضا)ع( شدند و سرنوشت و مسير 

زندگي شان تغيير كرد. 
در همين كشور همسايه يعني پاكستان، شيعيان 
زيادي هستند كه با شور و ش��وق زياد خود را به 
ايران مي رس��انند تا فقط چند روزي مهمان امام 
رئوف باش��ند و حاجت ش��ان را بگيرند. س��الانه 
ميليون ها پاكستاني عاشق امام رضا)ع( به ايران 
مي آيند. ش��ايد هر قافله، 150 نفري را به ايران 
بياورد. البته مشكلات زيادي را هم در طول مسير 
طي مي كنند. زوار از شهر كويته كه مقصد ابتدايي 
سفر است )بيشتر شيعيان پاكستان در اين شهر 
ساكن هستند( تا رسيدن به لب مرز ايران، جانشان 
در خطراس��ت، هر بار احتمال حملات انتحاري 

وهابيون و انفجار اتوبوس آنها وجود دارد. 
سيدموسي رضا نقوي از فعالان فرهنگي و ديني 
پاكستاني مي گويد: » بيشتر شيعيان پاكستاني 
توان مالي خوب��ي ندارند ولي چ��ون در آرزوي 
زيارت امام هشتم هس��تند در طول سال روپيه 
روپيه جمع مي كنند تا بتوانن��د چند روزي به 
ايران و زيارت ام��ام رضا)ع( بياين��د.« يك بار 
هم در س��فر مشهد زن جوان پاكس��تاني كه از 
زائران امام رضا)ع( بود و به سختي فارسي حرف 
مي زد گفت: » بيمارم و اصلًا حالم خوب نيست. 
براي شفاي خود به ايران آمده ام تا امام رضا)ع( 
شفايم بدهد. ما معتقديم هركس به زيارت امام 
رضا بيايد و غذاي نذري امام را بخورد س��لامت 
مي شود. چون پولم كافي نبود پس انداز كردم تا 
هزينه سفرم تأمين شود و خدا را شكر توانستم 

به ايران و زيارت امام رضا)ع( بيايم.«
متأسفانه مشكلات بعد از گذشتن از مرز ايران 
هم برايش��ان وجود دارد؛ رانندگان اتوبوس ها 
فيلم هاي مبتذل هندي و ايراني بدون احترام به 
نيت مسافران اين سفر پخش می كنند؛ حركتي 
كه باعث ناراحتي خيلي از آنها مي ش��ود. بنا به 
گفته برخي شيعيان پاكس��تاني، اگر كسي در 
اتوبوس مرزي تا شهر مشهد مريض باشد، راننده 
اتوبوس اصلًا در مس��ير نگه نمي دارد؛ مسيري 

طولاني كه نزديك به پنج ساعت طول مي كشد 
و زائران از برخورد بد راننده ها گلايه دارند. 

فراموش نكنيم اگر اين مسافران مذهبي اروپايي 
و امريكايي نيس��تند تا مو هاي بلوند و چهره اي 
سفيد داشته باش��ند و برخي از ما را به هيجان 
بيندازند، به  هر حال زائراني از كشور همسايه اند 
كه مانند بقيه مسافران غيرايراني پول مي دهند 
و هزينه مي كنند تا به اين س��فر مذهبي كه به 
آن اعتقاد زيادي هم دارن��د بيايند براي همين 
انتظار دارن��د در قبال هزينه اي ك��ه مي كنند 

سرويس دهي شوند. 
 متأسفانه گاه برخي نگاه هاي غلط باعث مي شود 
نس��بت به زوار و گردش��گران مذهبي خارجي 
بي احترام و بي توجهي شود. مثلاً تازه مسلماني از 
كشور سيرالئون گله داشت كه چون سياهپوست 
است برخي به او بي احترامي مي كنند. از رفتار 
آنها ناراح��ت ب��ود و مي گفت: من را مس��خره 
مي كنند، ولي به آنها مي گويم من مهمان شما 
هستم. به  خاطر شما از كش��ور و سرزمينم دل 
كندم و به اينجا آمده ام. بعد شرمنده مي شوند 

و عذرخواهي مي كنند. 
كلام اول اينكه نبايد تنها به گردشگران مذهبي 
داخلي بسنده كرد كه هر س��اله با شور و شوق 
بس��يار خود را به بارگاه امام هشتم مي رسانند، 
بلكه گردش��گران خارجي زيادي هس��تند چه 
مسلمان شيعه و چه غيرمسلمان كه به مشهد 
مي روند. بايد آنها را با احترام پذيرفت و ميزباني 
كرد، زيرا همه اينها مهمانان امام رضاي رئوف 
هستند كه حرمت ها بر ما ميزبانان واجب است، 
لذا توقع ما از آس��تان قدس اين اس��ت كه در 
كنار هم��ه فعاليت هاي مثبت و پس��نديده اي 
كه انجام مي دهد، مهمانان امام رضا)ع( را هم 
به يك چش��م نگاه كند و مورد توجه قرار دهد، 
به خصوص در دادن غذاي نذري كه اغلب آن را 
متبرك براي رفع حاجت و شفا مي دانند. زائري 
آفريقايي مي گفت: به ما مي گويند اگر كسي غذا 
مي خواهد بايد در تمام برنامه هاي دهه كرامت 
آستان شركت كند بعد از ميان اسامي تعدادي 
قرعه كشي مي ش��وند! البته ما نمي گوييم چرا 
برنامه دارند ولي ش��ايد كس��ي نتواند در طول 
س��فر كوتاه خ��ود در تمام برنامه هاي اس��تان 
ش��ركت كند. اغلب اين مس��افران س��المند و 
بيمار هس��تند. چه اش��كالي دارد كمي غذاي 
امام رضا كه آرزويش را دارند بخورند بدون اين 
مسابقات و برنامه هاي اجباري دهه كرامت. آنها 
به نيت شفا غذا مي خورند. حتي خيلي كم هم 
كه باشد برايشان متبرك است. كمك كنيم تا 
گردشگران مذهبي خارجي از هر كشوري با هر 
رنگ و نژاد و قوميتي كه هستند با خاطره خوش 

به كشورشان بازگردند. 

 حرمت مهمانان امام رضا)ع( را 
بيشتر داشته باشيم
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